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15. april 2019 FM 2019/132 

 

Rettelsesblad 

Erstatter forslag af pkt132. fra 25. februar 2019 

(Der er foretaget en ændring i forslagsstillers navn) 

 

I henhold til § 33 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende forslag til Inatsisartut: 

Forslag til Inatsisartutbeslutning om at pålægge Naalakkersuisut at udarbejde en redegørelse 

for den fulde hjemtagelse af fødevarer og veterinærområdet. Redegørelsen skal indeholde en 

beskrivelse af de nærmere juridiske og administrative forudsætninger såvel som de økonomiske 

konsekvenser for hjemtagelsen ved etablering og drift. Tillige skal redegørelsen vurdere 

mulighederne for den praktiske forvaltning af området, herunder rekruttering. Redegørelsen 

skal forelægges Inatsisartut ved FM2020. 

(Medlem af Inatsisartut Aqqalu C. Jerimiassen, Atassut) 

Begrundelse: 

Vi mener, at vi kan udføre hjemtagelsen af området, for derved kan vi skabe udvikling. Vi har fået 

Selvstyreloven i 2009, vi mener derfor, at det er tid til at vurdere, hvor meget det vil koste med 

hjemtagelse, og vi skal prioritere området, der er vigtigst for vort land.  

Vi skal kunne selv godkende import af fødevarerne fra udlandet, der kommer hertil, og for at sikre 

dette skal vi have kontrol over det ved at hjemtage Fødevaremyndigheden.  

Vi vil desuden styrke muligheden for at beskytte borgernes sundhed og bedre kontrollere fødevarer, 

der kan skade miljøet og forhøje selvforsyningen. Vi er klar til at hjemtage dette store 

ansvarsområde.   

På længere sigt tror vi på, at der vil blive skabt arbejdspladser på erhvervet, hvor samarbejde 

mellem erhvervet, selvforsyning, kontrol og lovgivning vil eliminere barriererne.   

Vi ved fra forslaget UKA2015/113 om at pålægge Naalakkersuisut om at lave en redegørelse om 

hjemtagelse af ansvarsområder. På grund af valget blev den ikke færdiggjort i forhold til, hvad det 

vil koste at hjemtage til Grønland, og hvad der kræves. 

Ved mit §37 nr. 32 2019 om fødevarekontrollen svarer Naalakkersuisut, at der er brug for nye 

beregninger for hvad hjemtagelse koster, og at det vil kræve ændring i myndighedsstrukturen, 

rekruttering af økonomiske, faglige og menneskelige ressourcer, udvikling af ny lovgivning med 

løbende tilpasninger. Der blev lavet et oplæg til et kommissorium tilbage 2015, som beskriver 

rammerne for en arbejdsgruppe, der skal undersøge, hvad der skal til, men arbejdet er ikke kommet 

videre. 
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Det er på tide, at de detaljerede forudsætninger bliver redegjort for, så vi ved, hvad der skal til for at 

hjemtage området fuldt ud. 

  

Økonomiske og administrative konsekvenser for de offentlige. 

Det er i forvejen et kommissorium for en arbejdsgruppe. Deltagelse i arbejdsgruppen og fuld 

afdækning af de detaljerede forudsætninger og fordele og ulemper for hjemtagelse samt selve 

udarbejdelsen af redegørelse med beskrivelse af økonomiske konsekvenser, oversættelse mv. 

vurderes at koste op til 2 årsværk, dvs. op til 1,0 mio. kr. målt i AC-fuldmægtige. 

Økonomiske og administrative konsekvenser for det private erhvervsliv. 

Ingen 

Økonomiske og administrative konsekvenser for borgerne. 

Ingen. 

 

 

 


